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ABSTRACT: 
Reason and Madness in the Novel Hujjira by Amal Al-Farran: A Semiotic Study 

This research aims to study the contexts in which rationality and madness appear in 
the novel and to trace the process of their opposition. It employs the semiotic method to 
reach the levels of textual vision and its purposes by examining the rhetorical, structural, and 
semantic levels. 

The research discussed at the discursive level two essential components that 
contributed to the processes of abstraction of perceptions and revealing their connotations: 
discursive semantics and discursive structure. In discursive semantics, the approach was able 
to deconstruct the text units and identify the junctures of events related to the theme of 
madness and reason. As for the discursive structure, the discussion revealed the thematic role 
of the characters, the temporal structures, the spatial dimension, and the signifying 
dimensions of the title, the novel's openings, and their correlation with the locus of the 
conclusion. 

As for the narrative level, which organizes the elements of the narrative structures, 
connects the states, transformations, and utterances, and refers them to the productive 
contents; it stood on the actantial roles and their structures, and revealed the narrative 
program of the theme of madness. The research, in its study of the deep level, monitored the 
axes of frequency and similarities in the text units, and revealed the contrasts and points of 
intersection between those units using the semiotic square. To complete the process of 
meanings and the search for the dimensions of the voice of madness within the levels of the 
novel, the research stood on the interpretive level, revealing the articulations of the 
relationships in the implicit discourses in the voice of reason and the voice of madness. 
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 جنون                      عقل           
 باطن                      ظاهر             
   لاحب                      حب           
ةحر        قيد                        يَّ

 قلق                    سكون       
 تسلط                     سلم      

 مقاومة                     اعتداء    
 خير                      شر       
 ضعف                         قوة       

                 
         

 

ةمريم/ الشخص           الشاب /ابن موض ي  ةالمركز  يَّ    يَّ
 
 

 

 تضاد                                                    
 الاستقرار النفس ي                                            

 ظاهر                                                                                                    باطن  
 
 
 
 

 للاباطن                                                                                               للاظاهر  
 لا استقرار                                                       
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رَة رواية في والجُنون   العقَل    العتيبي عواض بن محيسن بنت أمل /د                      (سيميائيَّة دراسة) الفاران لأمل حُج 

 
 جنون                                       عقل

 
 

 لا عقل                      
  



 

﴿ ﴾ 

 

 عشر الخامسالعدد -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالوادي الجديد

 الترقيم الدولي الموحد للطباعة                   الترقيم الدولي الموحد الإلكتروني 

- 

 
 . 63، 57، 35،34 56الرواية، ص  - (1)



 

﴿ ﴾ 

 

 2022 إبريل -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالوادي الجديد

رَة رواية في والجُنون   العقَل    العتيبي عواض بن محيسن بنت أمل /د                      (سيميائيَّة دراسة) الفاران لأمل حُج 

 
 .  39، 38ينظر لحادثة الدم، ص  - (1)



 

﴿ ﴾ 

 

 عشر الخامسالعدد -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالوادي الجديد

 الترقيم الدولي الموحد للطباعة                   الترقيم الدولي الموحد الإلكتروني 

 
 .  68، 59، 31الرواية، ص  - (1)
 .  77ينظر للرواية، ص  - (2)



 

﴿ ﴾ 

 

 2022 إبريل -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالوادي الجديد

رَة رواية في والجُنون   العقَل    العتيبي عواض بن محيسن بنت أمل /د                      (سيميائيَّة دراسة) الفاران لأمل حُج 



 

﴿ ﴾ 

 

 عشر الخامسالعدد -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالوادي الجديد

 الترقيم الدولي الموحد للطباعة                   الترقيم الدولي الموحد الإلكتروني 



 

﴿ ﴾ 

 

 2022 إبريل -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالوادي الجديد

رَة رواية في والجُنون   العقَل    العتيبي عواض بن محيسن بنت أمل /د                      (سيميائيَّة دراسة) الفاران لأمل حُج 
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﴿ ﴾ 

 

 عشر الخامسالعدد -مجلة علمية محكمة -مجلة كلية الآداب بالوادي الجديد

 الترقيم الدولي الموحد للطباعة                   الترقيم الدولي الموحد الإلكتروني 

 

 

 


